
Felkészülés 
felkészítés 

Gondolatok a továbbképzésről 

A tehetséges munkás-paraszt 
fiatalok felvételire való előké-
szítése szervezett formában 1971/ 
72-T*él1 Kezdődőit. A Szegem 
Egyetem több alkalommal hírt 
adott erről az értékes kezdemé-
nyezésről. 

Április elején a hagyományok-
hoz híven aTTK-n ésaSZOTE-n 

Kőrössy József Kolléglumábajá-
iogí ttunk, hogy a tavaly meg-
alakult Felvételi Előkészítő B1-
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Aktivitás 
pr. He<»ví Atidrás. a JATE 

Bölcsészettudományi Karának ta-
nársegéde, a FEB orízágos tito-
kéra és bölcsészkari elnöke el-
mondta, hogy a karon jelenleg 
hat tárgyból folyik előkészítés: 
magyarból, történelemből, angol-
ból, franciából, németből és 
oroszból. A munkát tanszéki tan-
tárgyfelelősök és KISZ-f«lel6s0k 
irányítják, akik orSZágO* szinten 
is ellátják e funkciójukat. Je-
lenleg több mint 200 bölcsész-
hallgató közreműködésénél tar-
tanak, ez a kar hallgatóinak 
majdnem egyharmad részét te-
szi ki, tehát a FEB-ben való 
részvétel- a legtömegesebb KISZ-
munka is. A szegedi bölcsészkar 
országos Irányító szerepével nem 
csökkent az aktivitás, sőt a nö-
vekvő részvétel a legszebb re-
ményekre jogosíthat a jövőben. 

Az eredményesség kérdésében 
a döntő szót persze a felkészí-
tésben részesülők mondhatják 
ki. A 9o fiatalból ketten, Kun 
Éva, a hódmezővásárhelyi Beth-
len Gábor gimnázium és Galo-
vilz Mária, a békéscsabai Rózsa 
rerenc gimnázium IV. osztályos 
tanulói számoltak be eddigi be-
nyomásaikról. Mindketten a Ju -
hász Gyula Tanárképző Főisko-
lára készülnek, orosz-történelem, 
Illetve magyar-orosz szakra. Dön-
tő fontosságúnak tart ják a főis-
kolával létrejött kapcsolatukat és 
az előkészítőn szerzett ú j isme-
reteket. S egy figyelemreméltó 
megjegyzés: a tanfolyam a rend-
szeres munkára szoktatásban és 
a feflVételJ" követelmények meg-
ismertetésében óriási jelentőség-
gel bír számukra. Galovitz- Má-
ria szerint: „Az egész olyan/ 
mintha egyszer már felvételiz-
tünk volna. 

Követelmények 
és szervezés 

Dr. Baranyai Zsolt tanársegéd 
magyarból tantárgyfelelős. Az 

előkészítőn előadásokat tartó ok-
tató oldaláról vizsgálva a fiata-
lokat, a következőket mondotta: 

— A gyerekek nincsenek egé-
szen tisztában azzal, mire is vál-
lalkoztak tulajdonképpen. A 
tesztlapok tanulságai alapján 
nem látják teljesen világosan 
saját tudásszintjüket, nem mé-
rik fel kellőképpen a követel-
ményeket. A középiskolai okta-
tás jellegének megfelelően rend-
kívül tantárgycentrikusak, a 
négszerzett tudás túl izoláltan 
van még bennük. 

Kovács Gabriella IV. éves an-
gol-német szakos hallgató a FEB 
országos és kari pártösszekötője, 
ö arról az őszinte lelkesedésről 
beszélt, amellyel oktatók, hall-
gatók egyaránt végzik az előké-
szít^ munkát. Ugyanakkor meg-
említette a FEB jelenlegi legna-
gyobb problémáját, a mobilitás 
hiányát, a túl heterogén összeté-
telt is: a középiskola második 
évében jelentkező gyerek elkép-
r.elése az elkövetkezendő két év-
ben még ugyancsak megváltoz-
hat, ezt a behívások rendje nem 
veszi kellő mértékben figyelem-
be. Így fordulhat elő, hogy pél-
dául óvónőképzőbe készülőket 
küldenek bölcsészek közé és ha-
sonlók. Az átcsoportosításban, a 
szervezési-elosztási munkában 
bizony még több átgondoltságra, 
rugalmasságra lenne szükség. 

Country-koncert 
és városnézés 

Szokatlanul végződik a beszél-
getés. Meghívást kapok egy kon-
certre: gimnazisták, egyetemis-
ták együtt ülnek a teremben, s 
a Country-együttes amerikai 
népdalait hallgatják nagy élve-
zettel. Megtudom: nem ez az 
egyetlen „kikapcsoló" program 
a tanfolyam ideje alatt. Vetélke-
dőket, ismerkedési estet színház-
és mozllátogalást, városnézést 
szerveztek már a résztvevőknek. 

A feltételek tehát jók — egy-
-re^d&bak — a FEB-ben. Egye-
temi hallgatók, oktatók munkál-
kodnak azért, hogy az arra rá-
termettek bejuthassanak a z egye-
temekre, főiskolákra. A FEB ed-
dig elért eredményeinek, jelen-
legi munkájának és egész jövő-
jének igazi eredménye mindig 
az a kissé ijedt, de nagyon bol-
dog 18—20 éves fiatal, akit így 
neveznek: gólya. 

DOMONKOS LASZLÖ 

A bölcsészkaron, főiskolán vég-
zők többsége tanári pályán he-
lyezkedik el. A diploma megszer-
zése, a megkezdett tanári muri-
ka — a köztudattal ellentétben 
— nem jelenthet megállást a ta-
nulasban, a művelődésben, sem 
szakmai, 'sem módszertani vo-
natkozásban. 1971 óta miniszté-
riumi utasításra ezt a célt szol-
gálják a szakmai-módszertani 
továbbképzések. Szegeden az 
idén a magyarszakos középisko-
lai tanárok számára április 5— 
10. között a Ságvári gimnázium-
ban szervezte meg a JATE a 
tanfolyamot. Bács-Kiskun, Bé-
kés, Csongrád és Nógrád megye 
magyartanárai gyűltek össze. Az 
ő véleményelkel, f tapasztalataikat 
•hallgattam meg. 

„A szándék nemes, de..." 
Régaisz István a bácsalmási 

Hunyadi János gimnázium 1962-
ben végzett magyar-német sza-
kos tanára: 

— Egyértelmű a továbbképzés 
hasznossága abból a szempont-
ból, hogy az itt szerzett infor-
mációk mindig megmozdítják az 
emDert egy bizonyos irányba. 
f->gít az önkontrollban, fokozot-
tabb mértékű önművelésre ser-
kent, Ám azt is meg kell mon-
dani, hogy az Itteni előadásokon 
hallott jónéhány témának az ok-
tatásban a világon semmi hasz-
nát sem vesszük, a reneszánsz, a 
humanizmus, a reformáció mint 
önálló egység, még perifériku-
sán sem fordul elő a gimnáziumi 
magyartanításban. Nagyon válto-
zó színvonalúak maguk az elő-
adások is. A szándék nemes, de 
szerintem ebben a formában 
„nem az igazi!" 

Sajnos, a tanfolyamoknak még 
nincs központi tematikája. Az 
egyetemeknek meghagyott ön-

állóság a továbbképzések szem-
pontjából így azzal járhat, hogy 
a különböző tanszékek elképze-
lései gyakran ellentétesek, s en-
nek függvénye az előadók telje-
sítménye is. 

Régaisz István elmondta azt is, 
hogy ezalatt az egy hét alatt a 
vldekieket a szállást szervező vá-
rosi tanács a MÁV nevelőott-
honban helyezte el, s ottani kö-
rülményeik igencsak kifogásol-
hatók. Jelenleg átalakítás alatt 
levő épületben, reggel 6-tól za-
jongó, port, füstöt csináló mun-
kások között, 30—40-es létszámú 
szobakban előkészítős középisko-
lásokkal együtt „laknak". 

Beszélgetőpartnereim felvetet-
lék: nem lehetne-e a jövőben 
úgy szervezni ezeket a progra-
mokat, hogy szállásról is az egye-
tem gondoskodjék. 

„Ássuk el magunkat?" 
Takács Lászlóné az egyetlen 

a tanfolyam résztvevői között, 
aki „csak" főiskolát végzett, 1973-
ban magyar-orosz szakon. A fá-
biánsebestyéni központi általá-
nos Iskolában tanít, de tart órá-
kat a szentesi gimnázium kihe-
lyezett esti tagozatán is. 

— É n ' önként jelentkeztem a 
továbbképzésre, az iskola nem-
csak hogy nem küldött, de még 
csak nem is javasolt. Talán azért, 
mert vidéken dolgozunk, már 
ássuk el magunkat? Pedig ne-
künk a továbbképzés igen nagy 
támogatást jelent, személy szerint 
nekem különösen. Az iskolák kö-
zül néhány még az útiköltséget 
sem vállalja, nekem ugyan ez 
nem jelentett problémát, de 

.vannak itt Salgótarjánból is. 
Ilyerkor megszakad minden 
munkánk, de az iskolában a 
terhelések megmaradnak. Heti 
34 órám van, bemutató tanítá-
sok, irodalmi színpad és még 

sok más egyéb. Ha gyerekem 
volna, semmiképp sem tudtam 
volna eljönni. Én az előadások 
nagyrészével, a tanfolyammal 
elégedett vagyok, elsősorban a 
gimnáziumi anyagra épül ugyan, 
de nekem már az is haszon és 
örön* hogy Itt lehetek. 

Kapunk valamit 
Berényi Károlyné Han Kata-

lin 1969-ben végzett, magyar-
történelem szakos. A szegedi 
Textilipari Szakközépiskolában 
tanít: 

— Túlságosan tömöritett ebben 
a formájában a továbbképzés. 
Csak iskolai szünetekben van rá 
időnk, így viszont a hőn áhított 
szabad időből egyszerre túl so-
kat vesz el ez az egy hét. Ha-
vonta, vagy kéthavonta tartott 
továbbképzések szerintem sokkal 
megfelelőbbek lennének, nem is 
esnénk ki viszonylag hosszú időre 
a szakmai-tudomáyos élet ese-
ményeiből. Persze éppen emiatt 
az előadások még így is nagyon 
hasznosak. Kapunk Itt valamit: 
ú j információkat, a régi ismere-
tek felfrissítésének, továbbfej-
lesztésének lehetőségét és ambí-
ciót arra, hogy a folyamatosabb 
önműveléssel egyénileg, otthon is 
többet törődjünk. 

Látható az elhangzottakból, 
hogy a középiskolai tanárok to-
vábbképzésében akad még prob-
léma bőven. Ezek megoldásában 
az egyetem tanszékeinek össze-
hangoltabb munkájára éppúgy 
szükség van, mint az egyetem és 
a résztvevők közötti kapcsolatok 
továbbfejlesztésére, magasabb 
színvonalú, jobb szervezésre. így 
még többet lehet majd tenni a 
jobb, eredményesebb oktatásért, 
a szakmailag, erkölcsileg felké-
szült tanárokért. Ebben segít a 
továbbképzés: hogy lépni lehes-
sen — még tovább. 

DOMONKOS LASZLÖ 
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A JATE egyetemi színpada a V». 
gyünk című produkciójával lép 
közönség elé az országos feszti-
válon. Egy pillanatkép előadásuk-
ML 

Ifjú politikusok vetélkedője Acta luvenum 
Április 15-én az egyetem klub-

jában rendezte meg a JATE az 
i f jú politikusok vetélkedőjét. A 
kérdések, feladatok a magyar 
munkás- és ifjúsági mozgalom 
történetének témaköréből kerül-
tek ki, három időszakra bontva: 
a 18—19-es forradalmaktól a má-
sodik világháború kitöréséig, a 
háborútól 1948-ig és a fordulat 
évétől napjainkig. 

A hat induló a TTK-t képvi-
selő III. és IV. éves biológusok 
és III. éves matematikusok, a 
bölcsészek, a jogászok és a cseh 
költő, Oldfich Mikulásék nevét 
viselő csapat volt. A zsűri elnöke 
dr. Rácz János tanszékvezető do-
cens, az egyetem tudományos 
•rektorhelyettese volt, a tagok 
pedig: Kiss Barnabás, az Állam-
és Jogtudományi, Konc? Csaba, 
a Természettudományi és Petro-
vics István a Bölcsészettudomá-
nyi Kar KISZ-szervezeteinek 
agit. prop. felelősei. A vetélke-
dőt Csernus Sándor, a JA 
KISZ-bizottságanak agit, pro| 
sa vezette. 

A versenyprogram totóval ki 
dődött, aminél minden tali 
egy pontot ért, A -l-l kettőt, 
zel a feladattal máris kissé 
zilálódott a mezőny. A küzi 
lem még élesebbé vált a villám-
kérdésekre adott válaszok után. 
Itt már a közönség .(beléphe-
tett" a versenybe: a helyes ki-
segítő válaszokat adók csoki-flO» 
noráriumban részesültek. Kitű-
nően összeállított, fejtörésre igen 
nlkaimas kérdések hangzottakéi. 
Mutatóba néhány: mikor jött 

létre a Márciusi Front, mi volt 
a programja; mikor és hol ala-
kult meg a Forradalmi Munkás-
Paraszt Kormány, kik voltak 
alapító tagjai; soroljátok fel a 
magyar miniszterelnököket 1953-
ig; és egy „beugrató" kérdés: 
mit tartalmazott Leninnek a 
KMP I. kongresszusa alkalmából 
a magyar vezetőkhöz intézett 
távirata? (Ennek a kérdésnek bi-
zony jónéhányan „bedőltek": Le-
nin 1919-es táviratára gondoltak, 
viszont a KMP I. kongresszusa 
1925-ben volt s ekkor Vlagyimir 
Iljics tudvalevőleg már nem élt.) 

A villámkérdések után úgyne-
vezett „vegyes kérdések" követ-
keztek az irodalóm, a művésze-
tek, a sajtó tárgyköreiből. Volt 
itt szó Thotnas Mann Lukács 
György-értékelésétől kezdve a 
Szabó Ervin által elsőnek ma-
gyarul kiadott Marx—Engels Vá-
logatott Műveken át Derkovlts 
Gyula Dózsa-sorozatáig a ma-

munkásmozgalmat érintő 
fontos kulturális érdekesség-

A harmadik feladványcsoport 
ideológiai jellegű volt. A népi 
demokratikus orsságok 1947-es 
pártvesetőinek felsorolása igen 
jól ment. 

A Vetélkedő utolsó részében az 
líjlisági mozgalom története volt 
nHpli-enden. A versenyzők között 
is kevesen tudtak például arról, 
hogy 1945—1950 közölt, Magyar-
országon a középiskoláknak kü-
lön ifjúsági szervezete volt, a 
Magyar Diákok Nemzeti Szövet-
sége. Itt, a finisben volt termé-

szetesen a legizgalmasabb a ver-
seny, az első helyezés kérdése a 
legutolsó fordulóig nyílt volt. 
Végül eldőlt minden: 25 ponttal, 
szoros versenyben ai Oldfich 
Mifculoje/c-csapat tagjai, i f j . Töt-
tös Gábor III. éves magyar—tör-
ténelem szakos bölcsész, Plánta 
József és Székely László III. éves 
matematikus hallgatók nyerték 
el a jogot az országos vetélkedőn 
a JATE képviseletére és a 300 
forintos könyvutalványra. A má-
sodik helyen, mindössze egy pont-
tal lemaradva az egyenletes, jó 
teljesítményt nyújtó III. / éves 
biológuscsapat (Gyenes János, 
Iiarlko Katalin, Szűcs Erzsébet) 
vegzett. Izgalmas holtverseny 
utan harmadik a jogászok gár-
dája lett: Balogh Iván II., Nagy 
Mátyás I, és Ifkovics József II. 
éves hallgatók. 

Dr. Rácz János a vetélkedő ér» 
tékelésekor elmondta: komoly 
pozitívum volt a szakmától füg> 
getlenül igényes Jelkészültség, 
(Egy-két mű, melynek aladján az 
eredmények megszülethettek: A 
magyar forradalmi mimkÉsmoz« 
galom története; DokUIBetttumoK 
a magyar forradalmi munkás-
mozgalom történetéből; Szabó 
Bálint: Népi demokrácia és for-
radalmi elmélet; az MSZMP VII., 
VIII., IX.. X. és XI. kongresszu-
sának jegyzökönyvei.) A gfcüri el-
nökének záró mondata a legfon-
tosabbat mondta ki az Ifjú poli-
tiKUSők Vetélkedőjéről: „Ennek a 
vetélkedésnek csak nyertesei le-
hetnek." 

D. L. 

A József Attila Tudomány-
egyetem Bölcsészettudományt 
Karán a korábbi jó hagyomá-
nyokat dicséretesen felelevenít-
ve ismét megjelentetik a hallga-
tók tudományos diákköri dolgo-
zatait. Dr. Hegyi András tanár-
segéd szerkesztésében a közel-
múltban látott napvilágot az 
Acta luvenum Sectio Histórica 
Tomvs VIII. kötet, ami 13 szerző 
13 dolgozatát közli. Mint a beve-
zetőben dr. Szántó Imre profesz-
szor írja „szinte valamennyi dol-
gozat kitűnik a probléma felve-
tés újszerűségével, a kimunká-
lás alaposságával, a következte-
tések szerény, de annál határo-
zottabb és megalapozottabb ki-
mondásával, szilárd m a r x i s t a -
len-ms ta szemléletmódjával". 

A kötetben szereplő dolgoza-
tok többsége szerepelt tavaly az 
Országos TDK Konferencián és 
figyelmet, elismerést váltottak 
ki, értékes díjazásban részesül-
tek. E munkák azt bizonyítják, 
hogy a bölcsészkar történelem 
tanszékeinek a hallgatóságot a 
tudói tanár típusának kialakítá-
sa felé Irányító erőfeszítései 
mind eredményesebbek. Arról ta-
núskodnak, hogy ezek ti hallga-
tók olyan szakemberekké fog-
nál; válni, olyan tanárok lesa, 
nek, akik képesek az újonnan 
Oltárt tények és jelenségek mar-
xista értelmezőére, önálló mun-
kára. 

Mutatják ugyanakkor ezek a 
tüdHnanyos munkák « hallgatók 
érdeklődésének sokrétűségét ts. 
Csilitk Éva dolgozata „Fejezetek 

a déli szlávok Balkánra telep«, 
désének történetéből Szent De-
meter csodáinak tükrében". Bo-
donyt Ilona, a magyar-keleti 
szláv nyelvi kapcsolatok ú j kon-
cepciójáról írt, Madaras László 
pedig a kettős honfoglalás elmé-
letének néhány településtörténe-
ti problémáját vizsgálta. Az 
orosz—magyar kapcsolatok né-
hány XII. századi kérdése a té-
mája Font Márta munkájának, 
Fritsi Erzsébeté pedig „A moi-
vamezei csata Ottokár uz der 
Geul Rímes kónikájá-ban." Nagy 
Márta AndreJ Rubljov Troica-
ját vizsgálja a XIV—XV. század 
történelmi-társadalmi és művé-
szeti jelenségeinek tükrében. „A 
török—francia diplomáciai kap-
csolatok és Magyarország 1320— 
1528" a címe Gombos Zsuzsa 
dolgozatának. Németh Izabella a 
Napoleoni uralom osztályjellegé« 
ről írt, Bögre Ágnes témája pe-
dig „Franciaország gazdasági 
I fejlődése a második császárság 
korábban " Pulstky Ferencnek a 
izabadságharc szolgálatában k i . 
lejtett tevékenységét elemzi Csíi . 
tag András, Körmendi Éva vizs. 
pálódásának tárgya az aradi t i -
zenháromnak az 1848—49-es for-
radalom és szabadságharc döntő 
feladatairól vallott nézetei. Lip-
lák Drottya témája „A Gömbös-
kormány külpolitikájának egyes 
kéaéBei a magyar történeti iro-
dalom tükrében". A Taurus Gu-
migyár fiatal munkásainak hely. 
zetével foglalkozik Bodonyi Ilona 
és Vályl Katalin közös szocioló-
giát munkája. 


